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 | הרב אליעזר קשתיאל שתי בתי ישראל -דרכי הנהגה

פרשת חוקת אותה נקרא השבת ישנה מכה אנושה, אולי הכואבת ביותר בכל חמישה חומשים, מתברר שמשה לא  1 

ש האלוקים שהוציא את ישראל ונתן את התורה ובנה את המשכן, בגלל הטעות יזכה להכניס את העם לארץ, משה אי

של ההכאה בסלע נאלץ להיפרד מאיתנו. כבר אצלנו בפרשה אהרון נפרד ומרים כבר נפרדה בפרשה קודמת. יש סוג 

כת של מנהיגות שמפנה את מקומו לאט לאט בתהליכים שאנחנו רואים לאורך הפרשות. חבורת ההנהגה הקודמת הול

ומפנה את מקומה ליהושע, בפרשת פנחס כבר משה ימנה את יהושע "יפקוד ה' איש על העדה", כבר אז הקב"ה מתחיל 

 לדבר עם יהושע.

 

זו הזדמנות לעסוק לא רק בחטא של משה אלא בהבחנה בין סוגי מחנכים שונים סוגי מנהיגים שונים. צריך לדעת 

נהגה, אם זה במקום שיש לו השפעה, חברתית, קהילתית, או כל סוג שלכל אחד מאיתנו יש תכונות שמסייעות לו בה

 השפעה בכל מקום שהוא. 

משה ויהושע מייצגים שתי דרכי השפעה והנהגה. שני דרכים של חדירה ללבבות. אנחנו לא אומרים מי יותר ממי 

מודל אחד ולפעמים צריך אלא רואים שיש שני דרכים. "פני משה כפני חמה ופני יהושע כלבנה", ללמד אותנו שאין 

 את הדרך הזאת ולפעמים את זאת. ולכל אחד מאיתנו ראוי להכיר את שני דרכי ההנהגה הראשיות של עם ישראל.

 

בפנקס י"ג סעיף כ"ו הרב קוק מדמה את היחס בין שני סוגי המנהיגים ליחס בין שבת ליום טוב. במבט ראשון נראה 

ה מקדש את השבת ואת יום טוב אנחנו מקדשים, ובכל זאת למרות שלכאורה שקדושתה של השבת גדולה יותר, הקב"

שבת קדושה יותר מיום טוב ישנה תופעה מעניינת, אחרי יום טוב יש אסרו חג/ מימונה, יש רשמים ההשפעה של החג 

כילה, ואחרי נמשכת. זה נכון שזה יום חול אבל ענייני החג עדיין נמשכים. יש על זה הלכות בשו"ע שצריך להרבות בא

שבת לא מצאנו דבר כזה, אין דינים על המשכת שמחה ליום ראשון. זה יום חול רגיל ואומרים בו תחנון. זאת אומרת 

 שיש דווקא ליום טוב השפעה על ימות החול שאין לשבת. 

השבת יש מנהיגים שהם בחינת שבת, שהם כל כך גדולים, הם ענקיים, הם באמת לא זקוקים להסכמת הציבור, כמו 

שהקב"ה מקדש אותה ללא הסכמת העם, המנהיגות שלהם לא נבנית מתוך קבלת הציבור, אי אפשר שלא להקשיב 

להם, הם כל כך כריזמטיים ונחושים שכולם מרגישים שהם מנהיגים זה יכול להיות בכל תחום, אנשים בעלי עוצמה 

חיוניות הפנימית שלהם, לא תמיד הציבור שהיא כשלעצמה מדברת. המנהיגים האלו כיוון שהכל אצלם מבוסס על ה

יודע ומשכיל איך לקבל מהם ולהיות מושפע מהם, לפעמים יש מרחק בינם לבין הציבור. הציבור מעריץ אותם אבל 

 לא יודע איך לראות בהם דוגמא לחיקוי, הם פנומנים. 

מבינים למה לא כולם פה,  במנהיגים הללו מתגלה לפעמים מידה של חוסר סבלנות, קצת חוסר אורך רוח, הם לא

 איפה שאני נמצא, יש להם רצון אדיר לדלג, מצד השלמות שלהם הם רוצים לתקן ולהשלים הכל. 

                                                           
 , תמוז.לא מוגהה-שיכתוב פנימי 1
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במקום אחר, בקבצים מקבצי יד קודשו כרך ב' בעמוד נ"ב הוא כותב על סוד הכאת הסלע: "נטייה להשלים את הכל 

לל, אבל הכאה. משה רבנו הנהגתו היא למעלה מערך בהתגברות...", במקום דיבור נולדת הכאה, בשביל טובת הכ

העם, הוא לא הוצג לפני העם הוא נחת עליו. הוא כמו נשר בשמיים הוא מכה על הצור. וברור שלא קם בישראל 

כמשה עוד, אבל אחרי שמשה מסתלק כל הרשמים הרוחניים שלו נעלמים, משה כבר לא נמצא, משה איננו. נכון 

שע אבל זה עקיף, וכשהוא נפטר אז המן הפסיק לרדת, יש משהו כשהוא מסתלק, אין כאילו שהוא נתן מהודו על יהו

 המשך, לא ברור איך ממשיכים. 

יהושע פני לבנה. סוג אחר של מנהיג, משה ממנה את יהושע לעיני כל העם, כל העדה רואים את פריסת הידיים עליו, 

את כולם, אומנם זאת לא הייתה מנהיגות ברורה וחד  הוא לקח ספסל וקרא לכולם, הוא שיכנע את כולם וריצה

משמעית. זה בחינת יום טוב, זה מקדש ישראל והזמנים, צריך את עם ישראל, זה מנהיג שהשפעתו היא לא מצד 

גדולתו אלא מצד זה שהעם מרגיש איתו בנוח. לא בגלל הכישרון שלו ולא בגלל שהוא חכם גדול, הוא פשוט מדבר 

ס חז"ל מדברים על זה :שיהושע היה "יודע להלוך כנגד רוחו של כל אחד", אף אחד לא מתנגד אלינו. בפרשת פנח

 ליהושע ולא רק זה , ההשפעה שלו נמשכת עוד הרבה אחרי מותו, גם בעומקו של ספר שופטים עדיין השפעתו ניכרת. 

יונה אבל היא יותר קרובה ההשפעה של משה היא בהעלם. אבל יש סוג אחר של השפעה שהיא לא כל כך מרוממת ועל

לאנשים. היא יותר מצליחה לחדור ללבבות. כמו אסרו חג. משה מת ויהושע מכניס את ישראל לארץ, יש פה אופי 

כביר שנגנז, ובמקום פני חמה יש פני לבנה, שדווקא שיש לבנה יש מקום להרבה כוכבים, היא לא תופסת את כל 

 ק מנהיג מסוג אחד, לא כך אצל הלבנה. המקום, השמש מסתירה את כל הכוכבים, יש ר

 

כשבית המקדש היה קיים הייתה הארה מאוד חד משמעית מי שרוצה קדושה הולך לבית המקדש, אבל מי שרחוק 

מבית המקדש הוא לא הרגיש את ההשראה כל כך, מיום שחרב בית המקדש זה כמו הסתלקות משה, אין אור מרכזי 

ום שחרב המקדש העולם עומד על זה שכולם אומרים בסוף התפילה, "קדוש חד משמעי. הגמרא במנחות אומרת שמי

קדוש קדוש" בזכות זה ובזכות הקדיש שאומרים "על ישראל" לאחר לימוד של דברי אגדה. אחרי שבטל המרכז החד 

משמעי של המקדש עיקר ההשפעה צריכה להיות דרך הקירבה לציבור. הקדושה הזו של "קדושא דסידרא" שמגיעה 

וף התפילה, שאנשים כבר מקפלים את התפילין, האם אתה מצליח גם אז להשפיע, בדרך החוצה, הקדיש שאחרי בס

 לימוד אגדתא, שנכון ומתאים לכל נפש, הוא חשוב מאוד.

 

אלו סוגים שונים של הנהגה. תורה שבכתב באה בכפיית הר כגיגית לעומת מנהגים שהם קבלה של עם ישראל על 

לו ויש כאלו. יש חלקים בחיים הרוחניים שלנו שהם תוצאה של מנהיגותו של משה ויש צדדים עצמו. יש צדדים כא

שהם תוצאה של דמויות שהביעו את רצון העם ומה שהם קבעו השתרש לא פחות, יש לפעמים הסכמה של הגוי כולו 

 וזה הפך להיות חלק מהתורה. 

נתיבים שונים, יש השפעות חזקות ובולטות ויש לכן דרכי העיכול של השפעות רוחניות צריך לדעת שיש להם 

 השפעות יותר עדינות שבטווח ארוך יש להם חדירה ללבבות. יש סוגים שונים של אנשים ויש שיטות שצריך לכבד.
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צריך לדעת לחבר סוגים שונים של הנהגה, וגם סוגים שונים של פסיקת הלכה, של בירור התורה. כמו שאנחנו 

 ליהושע אנחנו רוצים ומעוניינים לחבר בין זרמים שונים של תורה, שהתפתחו בעם ישראל. נתבעים לחבר בין משה 

הרב כותב שדווקא שיש תחיה לאומית אנחנו רוצים לאחד ביית המדרש המון קולות המון  45במאמרי ראיה בעמוד 

 בעולם הרוח.  סוגים של השפעות חינוכיות, כמו שיש קיבוץ גלויות בנגלה צריך להיות גם קיבוץ גלויות

לאורך הדורות התפתחו קווים שונים של דרכי דרישת תורה, היו כאלו שהתפתחו בקהילת אשכנז ויש כאלו שהתפתחו 

בקהילות ספרד, ודווקא השיבה לארץ ישראל נותנת לנו אפשרות מחודשת לנסח במידה שווה, לאחד את הזרמים 

 תכונותיהם השונות, לחבר.  הללו ביחד. את הליכות הנפש העמוקות הללו שהשתרשו עם

אנחנו רואים עולם תורה שהדגיש יותר את הסדר ואת הבהירות, את הנטייה של הפסיקה את הנטייה של ההיקף, 

ורואים עולם של תורה שהדגיש את העמל הפלפלני פחות את הסדר והבהירות ויותר את המחקר. אנחנו רואים שזה 

צורת הפסיקה ועל דרכי החינוך, איך מחנכים, נטיית פלפול שמגבירה לא רק בלימוד התורה אלא זה השפיע גם על 

העמקה, יש חידוד דעת לעומת סדרנות, ולאט לאט אנחנו רוצים לחבר ולאחד בתוכנו זרמים שונים של תורה. זה 

מפעל איטי אבל הוא חלק מחובתנו בזמן קיבוץ גלויות להיות מושפעים מכל מיני זרמים, יפה שיחתם של תלמידי 

הבעש"ט עם תלמיד הגר"א, של פסקי הבית יוסף עם פלפולי קצות החושן. המיזוג של השיטות הללו מתאחדים בלב 

שלנו והם טובים ובריאים זה שאנחנו נקרא תשובה של הרב עובדיה או עיון של ר' שלמה זלמן זה מאחד בתוכנו 

זה שנלמד ספרי מוסר של ר' ישראל מסלנט זרמים שונים שכשאנו יונקים משניהם עולמנו הופך להיות עשיר יותר. 

וספרי דרשנות של הרב סולבייציק בלב שלנו התורה הולכת ומתקבצת, זו אחריות של דור של גאולה, להיות רחבים 

להכיל השפעות שונות, כמו שמכילים את השפעת משה והשפעת יהושע. "השפעה חיה בין הספרדיות והאשכנזיות", 

 כך כותב הרב. 

ת יחד את בית ישראל ששום יתרון ומידה טוב שיש באחד המקומות לא יהיה נאבד מאיתנו", "לפעול זה "צריך לבנו

על זה השפעה טובה". באיגרות מישהו שאל את הרב האם זה נכון שהוא בעד פיצול הרבנות לשתי רבנויות נפרדות, 

נחנו ביחד. יש לי מה ללמוד מהם והרב כותב על זה מכתב מחאה שזה הפוך מדרכו, כל מה שהוא רוצה זה לאחד. א

ולהם יש ממני, יוצרים עולם של תורה משותף. אשרי מי שזכה לראות את הרב מרדכי אליהו יושב עם ר' אברום 

שפירא באהבה ואחווה. צריך הרבה עין טובה ורחבות לב והבנה שהתורה לא נמצאת במקום אחד היא מתגלגלת אלינו 

 בהמון כיוונים. 

ושים של הרב אליהו, גדולי המשמשים של הרב אליהו בהלכה היו בכלל מרבני אשכנז, והוא עצמו אנחנו עדיין בשל

בתור תלמיד היה הולך ללמוד אצל החזון איש, וגם לבבא סאלי, היה הולך לכולם, מחבר בקרבו פלפול עם פסיקה, 

היה לו את ספרי הפסיקה של כל  מסורות של רבני ספרד ודיונים מרבני אשכנז. הוא ידע להכיל את כל סוגי הפסקים,

 העדות, אפילו הקטנות ביותר. 

זה דברים פשוטים שלא צריכים הרבה אריכות אבל טוב להרים את הראש תמיד מעל המים ולדעת שהתורה היא 

מספיק גדולה וקיבוץ גלויות הוא תהליך יותר גדול וכביר מכל דבר שקיים והוא ילך ויגדל וכמו שהוא גדל בארץ הוא 

 ל בתוך בתי המדרש ובתוך עולמה של תורה. יגד
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"כל חלק מחלקי האומה מוכרח הוא לשכלל את כשרונו וחובתנו עכשיו גדולה יותר מבכל זמן להיות כל אחד גם 

משפיע וגם מושפע מחברו שישתלמו בנו הכשרונות והענפים הגדולים והרבים שבכל צדדי החיים המעשיים 

 והתרבותיים המסעפים מהם". 

קוק יזם את החיבור בין הכתב האשכנזי לספרדי שהיה שונה עד לאותה תקופה וגם את החיבור בין השפה הרב 

שהייתה שונה בהגייתה.  הרב יעקב מאיר והרב החליטו לעשות פשרה הדיבור יהיה דיבור ספרדי והכתיבה תהיה על 

ידיים ידי עשיו", עם קצת הומור אנחנו פי הכתב האשכנזי, הרב יעקב מאיר הסכים לזה באמרו כי "הקול קול יעקב וה

 נצליח לאחות הרבה מחלוקות בעם ישראל.

 


